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La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

 . . .diversitat funcional . Totes les vivendes que té La 
Generalitat i que té la conselleria a disposició de les persones 
que ho necessiten, que evidentment . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, gràcies . . .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

 . . .mos en falten moltes .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora consellera .

Anem a passar a la pregunta número 944, que formula la 
diputada del Grup Parlamentari Podemos-Podem, senyora 
Cristina Cabedo, a la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, 
Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural .

Senyora Cabedo, si és tan amable de polsar el micro . Quan 
vullga .

La senyora Cabedo Laborda:

Gràcies, senyora presidenta .

Bona vesprada .

Farà uns dies, el senyor Colomer, secretari autonòmic de 
Turisme, va anunciar un pla per a crear turisme al voltant 
de l’Aeroport de Castelló, i incloïa el Prat de Cabanes-
Torreblanca . Segurament, si el senyor Colomer fera el que li 
han demanat des de les xarxes socials, que és pegar-se una 
volteta pel Parc Natural del Prat de Cabanes-Torreblanca, 
sabria que és bastant difícil fer turisme allí, tenint en compte 
la incidència dels mosquits .

La veritat és que jo ho vaig fer i me vaig endur com a regal . . ., 
açò és només una part del meu cos, només la part alta de la 
cama, en deu minuts vaig eixir devorada de mosquits . I com 
ho vaig pujar a les xarxes socials, molta gent també se va 
animar, i per exemple este és el braç del fill d’una torreblan-
quina, que també ho va pujar a les xarxes socials .

I també van pujar molts comentaris de les persones molt 
enfadades, com per exemple: «Al final haurem de prendre 
una decisió: o fer un viver de mosquits, o viure del turisme .» 
Una altra persona: «No fa falta passejar . Jo, treballant i els 
meus companys també som tots assenyalats .» Perquè al 

voltant del parc natural n’hi ha agricultors i agricultores que 
no poden anar a treballar sense acabar d’aquesta manera . 
«Vore si a les pròximes vindran els turistes», una altra 
persona també deia .

Tant és aixina que finalment un dels dos ajuntaments, el de 
Torreblanca, va haver de ficar en les xarxes socials la contes-
tació que havia fet la conselleria per a, en certa forma, 
demostrar que l’ajuntament sí que havia demanat en aquest 
cas una fumigació a través d’avioneta, però havia segut la 
conselleria qui no havia donat autorització . La conselleria va 
contestar el 12 de juny, quan ja estem en ple estiu i en plena 
campanya de turisme, i ho va denegar, perquè entenia que 
era millor l’aplicació terrestre .

Des de Podem creiem que efectivament l’aplicació dels trac-
taments terrestres és la idònia, però no només ho pensem 
nosaltres, ho pensa la mateixa gent del poble, perquè aixina 
també ho van dir en les xarxes socials .

I també les associacions ecologistes, com per exemple, 
GECEN, que va dir que efectivament el tractament més 
idoni era un tractament terrestre . Ells van afegir que ecolò-
gic, però de forma reiterada i planificada des de la primavera. 
Tanmateix, la conselleria ha canviat de criteri, però no ho ha 
fet de forma reiterada i planificada des de la primavera.

Per la informació que nosaltres tenim, la conselleria ha 
canviat de criteri, però no ho ha fet d’aquesta manera . I això 
ho sabem perquè l’any passat ja vam preguntar si la conse-
lleria anava a canviar de criteri o anava a fer com el Partit 
Popular, passant l’avioneta simplement .

La conselleria l’any passat, i tenim ací la contestació, ens va 
dir que aquelles intervencions no representaven cap efecte 
significatiu sobre l’espai natural protegit, per la qual cosa 
ni tan sols creien convenient donar una autorització explí-
cita, sinó que se conformaven en la comunicació per part dels 
ajuntaments . Per tant, l’any passat ni tan sols necessitaven 
donar autorització .

Enguany sí que demanen l’autorització per part dels ajun-
taments, i a més han canviat de criteri . Per tant, els ajunta-
ments el que han fet ha segut fer el mateix que l’any passat, 
però han rebut com a contestació que no donen eixa autorit-
zació . Per tant, no poden passar l’avioneta, nosaltres ho ente-
nem, però tampoc vostés els han indicat en temps i forma 
que s’havia de fer un tractament terrestre .

I les conseqüències són aquestes per al turisme, per als agri-
cultors i les agricultores, que no poden anar a fer ús dels seus 
terrenys, i també les conseqüències que la gent que estima el 
Prat acaba rebutjant-lo quan . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Cabedo .

La senyora Cabedo Laborda:

 . . .este és una senya d’identitat per a la gent . . .
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La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Cabedo .

La senyora Cabedo Laborda:

Per això, voldríem saber quin és el control que ha dut la 
conselleria del mosquit en aquest parc natural i en la resta de 
parcs naturals .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Cabedo .

Consellera . Quan vullga .

 

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Sí, gracias, buenas tardes .

En efecto, el tema al que alude, el de los mosquitos, puede 
ser grave, en mayor o menor medida . Pero en cualquier caso 
sí que es muy molesto, incluso enormemente molesto, y es 
verdad que a algunas personas les puede provocar una reac-
ción alérgica extrema . Somos conocedores de las reper-
cusiones que el problema puede tener en el municipio de 
Torreblanca, también en Cabanes que, además de sus veci-
nos habituales, en estas fechas acoge a un gran número de 
turistas .

Pero, en primer lugar, le tengo que aclarar algo que no por 
simple es menos cierto, y es que no es competencia de la 
conselleria el control de mosquitos en el Prat de Cabanes-
Torreblanca . Es un tema de salud pública en el ámbito compe-
tencial municipal, que dice la ley del régimen local de 1985, 
por el que quizás muchas de esas preguntas también se 
deben dirigir a los ayuntamientos de Cabanes y Torreblanca .

Lo que ocurre, sí que es cierto, que para poder autorizar 
los tratamientos que hacen los ayuntamientos en el parque 
natural deben dirigirse a esta conselleria lógicamente, porque 
estamos hablando de aplicar tratamientos en un parque 
natural . De hecho, ya se han realizado varios tratamientos 
terrestres y todos ellos han sido dados con informe positivo .

Los tratamientos, como sabrá, y los que recientemente se 
han hecho en 2017 en el ámbito del parque, en el municipio 
de Torreblanca, consisten en tratamientos larvicidas terres-
tres y en tratamientos para mosquitos adultos, a base de 
piretrinas naturales .

En cuanto a los tratamientos aéreos, los ayuntamientos lo 
que hacen, lo que tienen que hacer es dirigirse a la conselle-
ria de sanidad, que previo informe de nuestra, es quien los 
autoriza .

Nos consta, además, que la conselleria de sanidad a fecha de 
hoy ha autorizado todos los tratamientos que le han sido 
solicitados . (Soroll de papers) En efecto, se han autorizado 
tratamientos aéreos, en enero para Cabanes; en junio para 
Torreblanca, y se va a realizar otro tratamiento aéreo preci-
samente el martes 11, según nos han informado desde el 
Ayuntamiento de Torreblanca .

Por todo ello, indicarle que desde esta conselleria se ha traba-
jado siempre siguiendo el procedimiento que está esta-
blecido con arreglo a las competencias, competencias 
municipales –le insisto–, y se han facilitado al máximo las 
autorizaciones de tratamiento que nos han llegado ya sea de 
los ayuntamientos o de la conselleria de sanidad, todos han 
sido favorables en tiempo y forma . (Soroll de papers)

Por último, también es preciso indicarle que con respecto a 
la incidencia o la sobrepoblación de mosquitos en determi-
nadas poblaciones sí que se está haciendo en la conselleria de 
sanidad y salud pública, solamente voy a citar algunas medi-
das, y todo ello lo estamos haciendo de forma coordinada 
en el seno de la comisión de salud y medio ambiente donde 
se ha creado un grupo de trabajo de vectores, de insectos, 
donde estamos la conselleria de sanidad y salud pública, la 
Agencia Valenciana de Turismo, la Federación Valenciana de 
Municipios y Provincias y las tres diputaciones provinciales, 
además del Instituto Cavanilles de Biodiversidad y Biología 
Evolutiva de la Universidad de Valencia y esta conselleria .

Entre algunas de las medidas que se están haciendo, aparte 
de un plan de acción sobre enfermedades transmitidas 
por vectores, también hay una línea de subvención anual 
que convoca la Conselleria de Sanidad Universal y Salud 
Pública para los municipios y que ha sido además publicada 
recientemente .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Muchas gracias, señora consellera .

Anem a passar a la pregunta número 868 que formula el 
diputat Miguel Ángel Mulet, del Grup Parlamentari Popular, 
al conseller d’economia sostenible .

Senyor Mulet, quan vosté vullga, té la paraula .

 
El senyor Mulet Taló:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor conseller, ¿quines gestions i èxits ha fet i tingut el 
màxim responsable de turisme a la Comunitat Valenciana, el 
senyor Colomer, per a aconseguir que la possibilitat d’instal-
lar xiringuitos a les platges de Castelló estiguen en igualtat 
de condicions que la comunitat andalusa?

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Mulet .

Senyor conseller, quan vosté vullga .


